



NYSE Euronext<sup>SM</sup>



LISTING

Tarification du  
Marché Libre

Fee book  
Free Market

- E** - The current document sets the fees relating to the admission to trading on the Marché Libre organized by Euronext Paris. The fees are applicable as from 4 May 2009, except for the annual fees which is applicable as from 2010 for the companies listed on the Marché Libre on 1st January 2010. The fees specified are exclusive of VAT.
- F** - Le document ci-dessous détaille les commissions relatives à l'admission des titres sur le Marché Libre de NYSE Euronext Paris. Les commissions sont applicables à partir du 4 mai 2009, sauf pour les commissions d'abonnement qui sont applicables à partir de 2010 par les sociétés admises au 1/1/2010. Les tarifs mentionnés sont hors taxes.

Les renseignements fournis dans la présente publication sont donnés uniquement à titre d'information et ne constituent en aucune sorte une offre, sollicitation ou recommandation d'achat ou de vente de placements ou d'engagement dans toute autre transaction. Bien que tout le soin nécessaire ait été apporté à la présente publication, ni NYSE Euronext, ni ses directeurs, employés ou agents ne garantissent, de façon expresse ou implicite, ni ne seraient être tenus pour responsables de l'exactitude et l'exhaustivité des informations contenues dans cette publication et déclinent ainsi expressément toute responsabilité. Aucune information contenue ou à laquelle il est fait référence dans cette publication ne peut être considérée comme créatrice de droits ou d'obligations. La création de droits et d'obligations afférente à des instruments financiers qui sont négociés sur les marchés opérés par les filiales de NYSE Euronext ne peuvent résulter que des règles de l'entreprise de marché concernée. NYSE Euronext vous encourage à vous faire votre propre opinion quant à l'opportunité et la pertinence à procéder à tout investissement et vous recommande de ne prendre aucune décision sur la base des informations contenues dans la présente publication avant de les avoir vérifiées, étant précisé que vous serez en toute hypothèse, seuls responsables de l'utilisation que vous en ferez. Les personnes souhaitant négocier des produits disponibles sur les marchés de NYSE Euronext ou souhaitant offrir à la vente de tels produits aux tiers sont donc avisées au préalable de vérifier l'environnement légal et réglementaire dans le territoire concerné ainsi que de s'informer sur les risques y afférant. NYSE Euronext est titulaire de tous les droits de propriété intellectuelle afférents à cette publication. Toute redistribution ou reproduction, intégrale ou partielle, faite sous quelque forme ou par quelque procédé que ce soit ou toute utilisation de cette publication (notamment la traduction, la transformation ou l'adaptation) ne peut être effectuée sans l'autorisation préalable et écrite de NYSE Euronext. Les termes NYSE Euronext se rapportent à la société NYSE Euronext et ses filiales, et les références à NYSE Euronext contenues dans cette publication comprennent toute société du groupe tel que l'impose le contexte. NYSE Euronext®, Euronext® sont des marques déposées par NYSE Euronext. © 2009, NYSE Euronext - Tous droits réservés.

This publication is solely intended as information and does not constitute any investment advice or an offer, solicitation or recommendation to acquire or dispose of any investment or to engage in any transaction. Although this publication is issued in good faith, no representation or warranty, express or implied, is or will be made and no responsibility or liability is or will be accepted by NYSE Euronext or by any of its officers, employees or agents in relation to the accuracy or completeness of this publication and any such liability is expressly disclaimed. No information set out or referred to in this publication shall form the basis of any contract. The creation of rights and obligations in respect of financial products that are traded on the exchanges operated by NYSE Euronext's subsidiaries shall depend solely on the applicable rules of the market operator. NYSE Euronext encourages you to reach your own opinion as to whether investments are appropriate or relevant and recommends you not to make any decisions on the basis of the information contained in this publication before checking it, as you will bear full responsibility for any use that you make of it. Persons wishing to trade products available on NYSE Euronext markets or wishing to offer such products to third parties are advised, before doing so, to check their legal and regulatory position in the relevant territory and to understand the related risks. All proprietary rights and interest in or connected with this publication are vested in NYSE Euronext. No part of it may be redistributed or reproduced in any form or by any means or used to make any derivative work (such as translation, transformation, or adaptation) without the prior written permission of NYSE Euronext. NYSE Euronext refers to NYSE Euronext and its affiliates and references to NYSE Euronext in this publication include each and any such company as the context dictates. NYSE Euronext<sup>SM</sup> and NYSE Alternext<sup>®</sup> are registered marks of NYSE Euronext. © 2009, NYSE Euronext - All rights reserved.

# Sommaire / Content



## F

### Titres de capital

4

- Commission d'admission
- Commission de centralisation
- Abonnement annuel
- Admission secondaire d'actions ou titres assimilables
- Offre de rachat volontaire pour radiation de la société

### Titres de créances

5

(obligations, obligations assorties de bons, obligations convertibles, échangeables ou remboursables en actions ... )

- Commission d'admission
- Abonnement annuel

### Autres produits

5

- Bons de souscription d'actions

## E

### Equity securities

6

- First admission to trading fees
- Centralisation fee (by NYSE Euronext)
- Annual fee
- Additional admission of shares fees
- Voluntary repurchase offer for delisting of a company

### Debt securities

6

(bonds, bonds with warrants, convertible/exchangeable/redeemable in shares bonds)

- Admission fee
- Annual fee

### Other instruments

7

- Stock warrants

# F

## Titres de capital

### Commission d'admission

Commission de dépôt de dossier (acquise même en cas d'annulation de l'inscription : 3 800 €. Commission de 1<sup>ère</sup> inscription : 0,1 % de la capitalisation boursière totale calculée en multipliant le nombre d'actions existantes par le prix de l'offre (ou le 1<sup>er</sup> cours coté).

**Commission de centralisation (par NYSE Euronext) : 0,3 %.**

### Abonnement annuel

Tout émetteur dont les titres de capital sont admis à la négociation au 1<sup>er</sup> janvier sur le Marché Libre est redevable d'un abonnement annuel de 2 500 €.

### Admission secondaire d'actions ou titres assimilables

La notion d'admission complémentaire d'actions s'applique à l'admission à la négociation d'actions nouvelles créées suite à une offre publique, un placement privé, une opération sur titre (telle que exercice de bons ou de warrants, conversion d'obligations, attribution gratuite d'actions, paiement du dividende en actions,...) ainsi qu'aux actions provenant de restructurations telles que des fusions ou des absorptions de sociétés.

Base de calcul : montant émis ou placé (nombre d'actions nouvelles multiplié par le prix de souscription ou, s'il n'y a pas d'offre, par le prix d'ouverture des actions le jour où elles sont admises à la négociation pour la première fois ou, en l'absence de transaction le premier jour, le premier cours auquel des transactions ont lieu).

Le tarif est identique pour les nouvelles actions qui ne sont pas fongibles avec les actions existantes et sont donc cotées sur une ligne spécifique (nouvelles actions ne bénéficiant pas du même dividende ou catégorie spécifique d'actions telles qu'actions privilégiées, ...).

Tarification : échelle cumulative avec des taux dégressifs par tranche selon la table ci-dessous avec un maximum de 2 250 000 € (\*).

Montant placé ou émis (€)	Commission	Commission maximum (€)
Jusqu'à 10 000 000	1 pour mille	10 000 (min 100 €)
De 10 000 001 à 100 000 000	0,45 pour mille	50 500 (40 500 +10 000)
De 100 000 001 à 500 000 000	0,30 pour mille	170 500 (120 000 +50 500)
De 500 000 001 à 1 000 000 000	0,225 pour mille	283 000 (112 500 +170 500)
Au-delà de 1 000 000 000	0,075 pour mille	2 250 000*

Exceptions :

- Les admissions d'actions suite à l'exercice d'options par les salariés (*Stock Option Plan*) et suite à une division sont exonérées.
- En cas d'attribution gratuite (*bonus shares*), la commission d'admission est plafonnée à 50 000 €.

**Offre de rachat volontaire pour radiation de la société : 2 000 €.**

# Titres de créances

(obligations, obligations assorties de bons, obligations convertibles, échangeables ou remboursables en actions... )

## Commission d'admission

La commission d'admission est la somme de 2 éléments :

- 125 € par tranche de 25 000 000 € de valeur nominale,
- 500 € par année avec un maximum de 15 000 € (toute année commencée est facturée).

Les obligations assimilables à des obligations déjà admises bénéficient d'une réduction de 50 %.

En cas de tranches multiples, le tarif est applicable à chaque tranche séparément.

## Abonnement annuel

Les obligations ne sont pas soumises à un abonnement annuel.

Les bons, les obligations convertibles ou échangeables en actions admis à la cote au 1<sup>er</sup> janvier sont considérés comme des lignes secondaires et soumis à un abonnement annuel de 500 €.

# Autres produits

## Bons de souscription d'actions

Commission d'admission à la négociation : 500 €.

Abonnement annuel : 500 € pour les bons admis au 1<sup>er</sup> janvier.

# E

## Equity securities

### First admission to trading fees

- File deposit fee (paid even in case of cancellation of the application for listing): € 3,800.
- Admission to trading fees: 0.1% of the total market capitalisation calculated by multiplying the number of existing shares by the offer price.

**Centralisation fee (by NYSE Euronext):** 0.3%.

### Annual fee

Any issuer whose equities securities are admitted to trading on 1<sup>st</sup> January must pay annual fee of €2,500.

### Additional admission of shares fees

The concept of additional admission of shares is applicable to the admission to trading of newly created shares by a public offer, a private placement, a corporate action (as the exercise of warrants, the conversion of bonds, the free allotment of shares, the payment of dividend in shares,...) and to shares resulting from restructuring as mergers or acquisition of companies. Basis of calculation: amount issued or placed (number of new shares multiplied by the issue price or, in case there is no offer, by the price opening the day the shares are admitted to trading or, in the absence of trading that first day, the primer price at which trading is made).

The fee is identical for new shares not fungible with existing listed shares and are consequently listed on a specific line (new shares not benefiting from the same dividend or specific class of shares as preferred shares,...).

Fees: cumulative scale with decreasing rates by tranche according to the table hereunder and with a maximum of €2,250,000 (\*).

Amount placed (€)	Fee	Maximum fee (€)
Up to 10,000,000	1%	10,000 (min 100)
From 10,000,001 to 100,000,000	0.45%	50,500 (40,500 +10,000)
From 100,000,001 to 500,000,000	0.30%	170,500 (120,000 +50,500)
From 500,000,001 to 1,000,000,000	0.225%	283,000 (112,500+170,500)
Over 1,000,000,000	0.075%	2,250,000*

Exceptions:

- The new shares issued pursuant to the exercise of an incentive plan for employees ("Stock Option Plan") and pursuant to a split are exempted.
- In case of free allotment of shares ("bonus shares"), the additional admission fee is capped at €50,000.

**Voluntary repurchase offer for delisting of a company:** €2,000.

# Debt securities

(bonds, bonds with warrants, convertible/exchangeable/redeemable in shares bonds)

## Admission fee

The admission fee is the sum of two elements:

- €125 per tranche of €25,000,000 of the nominal value.
- €500 per year with a maximum de €15,000 (each opened year is invoiced).

Bonds with warrants to shares will be charged on the basis of this fee.

Warrants to shares will be charged on the basis of a specific fee.

Debt securities fungible with securities admitted to trading on the Marché Libre will be charged with a discount of 50%.

In case of multiple tranches, the current fee is applicable to each tranche separately.

## Annual fee

Bonds are free of annual fee.

Warrants, convertible bonds, exchangeable bonds or bonds redeemable in shares admitted to trading on 1<sup>st</sup> January are considered as secondary lines and submitted to a fee of €500 per year.

# Other instruments

## Stock warrants

The fee is identical whatever the warrants issue mode (shares linked, debt linked...).

Admission to trading fee: €500.

Annual fee: €500 for instruments admitted to trading on 1<sup>st</sup> January.

## Contacts

### Amsterdam

P.O. Box 19163  
1000 GD Amsterdam  
The Netherlands  
Tel. +31 (0)20 550 4444

### Brussels

Palais de la  
Bourse/Beursplein  
Place de la Bourse/  
Beursplein  
1000 Brussels  
Belgium  
Tel. +32 (0)2 509 12 11

### Lisbon

Av. da Liberdade, N° 196,  
1250-147 Lisbon  
Portugal  
Tel. +351 21 790 00 00

### London

Cannon Bridge House  
1 Cousin Lane  
London EC4R 3XX  
United Kingdom  
Tel. +44 (0)20 7623 0444

### Paris

39, rue Cambon  
75039 Paris Cedex 01  
France  
Tel. +33 (0)1 49 27 10 00

[www.nyseuronext.com](http://www.nyseuronext.com)  
©2009 NYSE Euronext, Inc. All Rights Reserved.

AMSTERDAM BRUSSELS CHICAGO LISBON LONDON NEW YORK PARIS SAN FRANCISCO